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    گزارش
خبري  نشس�ت 
دي�روز كارلوس 
كرش، سرمربي تيم ملي را تحريم كردند. اين را 
مي ش�د به وضوح از صندلي هاي خالي س�الن 
كنفرانس مركز ملي فوتبال فهميد. با اين حال 
ديروز س�رمربي تيم ملي حرف هاي تازه اي زد، 
حرف هايي كه بوي عذرخواهي و بوي نزديكي 
هرچه بيشتر مرد پرتغالي به رسانه ها را مي داد. 
البته در اين ميان حضور برخي چهره ها كه سعي 
مي كردند خود را نماينده جايي  معرفي نكنند و 
سؤالاتشان را صرفاً دغدغه هاي شخصي عنوان 
ب�ود. تأم�ل  قاب�ل  بس�يار  ني�ز  كنن�د 

يك هفته سكوت و يك هفته پرحاشيه ديروز به پايان 
رسيد و كارلوس كرش در برابر رسانه ها از اشتياق 
روزافزونش براي كسب موفقيت بيشتر با تيم ملي 
فوتبال ايران گفت. از احترامي كه براي باشگاه هاي 
بزرگ ايران قائل است و از اختلاف نظراتي كه اصلًا 
دلش نمي خواهد به بي احترامي و جسارت ختم شود. 

كرش ديروز حتي از دشمنانش هم تشكر كرد!
   تربيت يك نسل باتداوم 

سرمربي تيم ملي در ابتدا به شرايط فعلي تيم اشاره 
كرد و گفت: »دستاوردهايي كه به دست آورده ايم، 
وظيفه من را سنگين تر و اش��تياقم را براي كسب 
موفقيت در چالش بزرگي كه پيش رو دارم، بيشتر 
مي كند. ما بايد در جام ملت هاي آسيا موفق شويم. 

اين موفقيت من نيست، بلكه موفقيت تيم ملي ايران 
اس��ت.«كرش ادامه داد: »مهم ترين دستاورد من 
در اين هشت س��ال، تربيت نسلي است كه يكي از 
ديگري بهتر هستند.  در گذشته اگر بازيكناني چون 
نكونام و مهدوي كيا نبودند همه مضطرب مي شدند، 
اما در حال حاضر تيمي داريم باتداوم بسيار بالا. الان 
در تمام پست ها با ترافيك بازيكن روبه رو هستيم، 
به طوري كه من دغدغه بسيار زيادي براي انتخاب 

بازيكن در پست هاي مختلف دارم.«
   مي خواهند عصباني مان كنند

مرد پرتغالي نيمكت تيم ملي اي��ران در خصوص 
وجود منتقدان دائمي و آنهايي كه هميشه مخالف 
او هستند نيز عنوان كرد: »فكر مي كنم داستان اين 
اختلافات را مي دانيد. يكسري مزاحمت هاي خاص 
پيرامون تيم وجود  دارد. با اين حال اكثر رسانه ها از 
ما حمايت مي كنند. همه مي دانند كه اين افراد به 
چه كاري مشغول هس��تند، ولي مسئله اين است 
كه كسي به اين افراد كوچك اهميت نمي دهد. آنها 
پيش از جام جهاني تلاش كردند كه ما را يك تيم 
شكست خورده معرفي كنند،  اما حالا با خودشان 

مي گويند اين تيم مي تواند قهرمان آسيا شود.«
ك��رش در ادامه اف��زود: »آنها ب��ا پيش زمينه هاي 
فكري خاص خود مي آيند و س��عي مي كنند ما را 
عصباني كنند و همبستگي مان را از بين ببرند. من 
امروز كاري را انجام مي دهم كه هيچ گاه تصورش 
را هم نمي كردم. من از آنها و از دش��منانم تش��كر 

مي كنم، چراكه اگر آنها نبودند، نمي توانس��تيم به 
اينجا برسيم.«

   هدف فقط من هستم
البته بخ��ش اصلي صحبت هاي دي��روز كرش در 
خصوص سكوت يك هفته اي او و بازيكنان تيم ملي 
و به وجود آمدن برخي حواشي اطراف تيم از جمله 

درگيري لوسيا كروز با يك خبرنگار بود.
ك��رش گف��ت: »نمي خواس��تم در ب��دو ورود از 
صحبت  هاي ما سوءاستفاده شود. در اين يك هفته 
با مسائل حساسي روبه رو بوديم. مسئله اي كه ابعاد 
بالايي داشت و ما بايد خيلي هوشيارانه با آن برخورد 
مي كرديم. نمي خواستيم خودمان را مقابل سؤالات 
قرار دهيم، اما اين يك حقيقت اس��ت كه بين ما و 

رسانه ها هيچ مشكلي وجود ندارد.« 
س��رمربي تيم ملي با اش��اره به نگاه يكسان به تمام 
رسانه ها و خبرنگاران ادامه داد: »اكثر رسانه ها مي دانند 
كه من چگونه رفتار مي كنم، اما اينكه برخي به  مربيان 
تيم حمله كنند يا براي آنها مس��ئله درست كنند، 
هدف شان من هس��تم. من به دنبال شر نمي گردم، 
اما آدمي هم نيستم كه اگر كسي به طرفم حمله كرد، 

رويم را برگردانم يا در مقابل ضربه او تشكر كنم.«
   باشگاه پرسپوليس شايسته تقدير است

سرمربي تيم ملي در پاسخ به علت غيبتش در بازي 
فينال ليگ قهرمانان آسيا و همچنين مشكلاتي 
كه با باشگاه پرسپوليس دارد هم جواب هاي جالب 

توجهي داد، جواب هايي كه شنيدني بود.

كرش گفت: »همه الان متوجه اين بازي هستند،  
اما هيچ كس هيچ وقت از من نپرسيد اصلًا چرا به 
ورزش��گاه نمي روم. علت آن اين است كه آخرين 
بار از سوي ليدرهاي يك باشگاه در ورزشگاه آزادي 
تهديد شدم. به من توهين شد و مسئولان حراست 
فقط خنديدند. به همين خاطر ديگر به ورزشگاه 
نرفتم، چون معتقدم بايد امنيت جاني و رواني داشته 
باشم. من نمي خواهم فقط در بين بزرگان باشم و 
عكس يادگاري بگيرم. من مي روم كه بازي بازيكنان 

را تماشا كنم.«
وي در خصوص پرسپوليس هم عنوان كرد: »كساني 
كه روزي در پرسپوليس بازي كرده اند، نمي شود نظر 
آنها را نظر كل پرسپوليس عنوان كرد، مثل نظر خود 
من كه نظر كل فوتبال ملي ايران نيست. پرسپوليس 
باشگاه بزرگي است و اختلاف بين ما فقط سوءتفاهم 
و اختلاف نظر بين ي��ك يا چند نفر اس��ت. من از 
باشگاه پرسپوليس به خاطر تلاش ها و دستاوردهاي 

بزرگش تقدير مي كنم.«
   بعد از جام ملت ها مشكلي نيست

كرش در بخش پاياني صحبت هايش گفت: »بعد 
از جام ملت ها ديگر هيچ مش��كلي نيست. آنهايي 
كه نگران ماندن من هستند، نگران نباشند. البته 
اينگونه نيست كه من با خواست آنها شانه خالي كنم. 
يك چيز را قول مي دهم، اگر در خيابان قدم بزنم، 
اولين شخصي كه به من بگويد ما تو را دوست نداريم 

بلافاصله مي روم، اما به خاطر چهار نفر نمي روم.«

هنر استفاده از حاميان مالي 
براي کمک به ورزش

كمبود بودجه يكي از معضلات هميشگي ورزش ايران است، مسئله اي 
كه تأثير مس��تقيمي بر عملكرد و نتايج تيم هاي مل��ي در رقابت هاي 
مختلف دارد. در اوضاع كنوني مشكلات اقتصادي كشور را نيز بايد به اين 
معضل اضافه كرد و با توجه به در پيش بودن رويدادهاي مهم ورزشي 
از جمله بازي هاي المپيك توكيو بايد از هم اكنون چاره اي اساسي براي 
جبران كمبودهاي مالي انديشيد. در غير اين صورت نمي توان منتظر 

درخشش نمايندگانمان در ميادين ورزشي بود. 
فدراسيون هاي ورزش��ي بودجه خود را از وزارت ورزش و كميته ملي 
المپيك دريافت مي كنند. اين دو نهاد نيز براساس فاكتورهاي مختلفي 
چون ميزان مدال آوري، محبوبيت و موفقيت رشته هاي ورزشي به هر 
فدراسيون بودجه لازم را اختصاص مي دهند. در شرايطي كه هزينه هاي 
فوتبال هر روز نجومي تر مي شود، كشتي ورزش اول ايران و چند رشته 
شناخته شده، بار اصلي مدال آوري را به دوش مي كشند و قاعدتاً دست 
وزارت و كميته براي كمك هاي مالي بيشتر به ساير فدراسيون ها بسته 
است. به همين خاطر است كه معمولاً بسياري از رؤساي فدراسيون ها 
از نداشتن منابع مالي كافي گلايه دارند و در بسياري از مواقع هم اين 
مس��ئله را بهانه اي براي كم كاري ها و نتايج ضعيف خود مي دانند، در 
صورتي كه با تلاش و ممارست بيش��تر مي توان راه را براي استفاده از 

ساير منابع مالي باز كرد. 
اگرچه طبق قانون همه ساله بودجه ورزش بين فدراسيون هاي مختلف 
تقسيم مي شود و در نحوه تقسيم منابع مالي بحث هاي زيادي مطرح 
است، اما بايد بپذيريم كه فدراس��يون ها مي توانند با كمك گرفتن از 
بخش خصوصي و حاميان مال��ي، بخش زيادي از چالش هايش��ان را 
برطرف كنند. براي رس��يدن به اين هدف توجه ب��ه دو نكته ضروري 
است؛ تلاش مديران و حمايت حاميان مالي از ورزش. مشخص و قطعي 
بودن بودجه مصوب فدراس��يون ها نبايد مانع از تلاش رؤسا شود. آنها 
بايد با همكاري مديران متبوع خود و تش��كيل ات��اق فكرهاي قوي به 
بحث درآمدزايي ورود كنند. مذاكره با ش��ركت ها، برندها و حامياني 
كه حاضرند در ازاي همكاري با فدراس��يون ها و تأمين منابع مالي به 
اهداف تبليغاتي خود برسند، يكي از راه هاي برطرف كردن مشكلات 
مالي است. سال هاست كه موضوع اسپانسرينگ به بخشي جدا نشدني 
از ورزش قهرماني تبديل ش��ده و علاوه بر فدراس��يون ها ورزشكاران 
نيز از اين مس��ئله س��ود مي برند. اين روزها پيدا كردن حامي مالي و 
جبران كمبودهاي اقتصادي را بايد يكي از ملاک هاي موفقيت رؤساي 
فدراسيون ها خواند، چراكه جبران كسري يا حتي عدم پرداخت بموقع 
بودجه از سوي اسپانسر جاني دوباره به تيم هاي ورزشي مي دهد و به 

ياري ورزشكاران مدال آور مي آيد. 
حاميان مالي نيز براي س��رمايه گذاري در ورزش اهداف خاص خود را 
دارند و در صورتي كه به هدف هاي از پيش  تعيين شده ش��ان نرسند، 
قطعاً براي هميشه قيد همكاري با تيم هاي ورزشي را مي زنند. فوتبال 
به عنوان پرطرفدارترين رش��ته ورزشي در كش��ورمان اسپانسرهاي 
پرتعدادي را جذب كرده است. به غير از فوتبال، واليبال نيز با توجه به 
درخشش هاي سال هاي اخير خود توانست از كمك بخش خصوصي 
به خوبي اس��تفاده كند تا جايي كه فدراس��يون واليبال به درآمدزايي 
رسيد و اتكا به بودجه دولتي را به حداقل رس��اند. با اين حال حاميان 
مالي علاقه زيادي به حضور در س��اير رشته ها ندارند و به نظر مي رسد 
فوتبال را به رشته هاي ديگر ترجيح مي دهند. بدقولي آنها در حمايت 
از تيم هاي باشگاهي در ليگ هاي رشته هاي غيرفوتبالي يكي از دلايل 

همين تفكر است. 
با اين تفاسير، جذب منابع مالي بايد يكي از اهداف مهم فدراسيون ها 
باشد و برنامه ريزي هاي ويژه اي را مي طلبد. از طرفي هزينه سفرهاي 
برون مرزي ب��راي تيم هاي ورزش��ي به ش��دت افزايش پي��دا كرده و 
جذب اسپانسر راهكاري حياتي محسوب مي ش��ود. بايد پذيرفت كه 
مش��كلات اقتصادي ورزش مان را ني��ز درگير خود ك��رده و علاوه بر 
صرفه جويي هاي اقتصادي، مديران ورزش بايد براي درآمدزايي و تزريق 
پول به فدراسيون ها عزم شان را جزم كنند. در چنين شرايطي چالش 
آماده سازي ورزشكاران و تيم ها به حداقل مي رسد و كماكان مي توان 

به آينده اميدوار بود. 

شيوا نوروزي
دنبال شر نيستم!

كارلوس كرش سكوت يك هفته اي  خود را شكست

نگاهي به انتخاب دوباره محمد بنا و غلام محمدي 
به عنوان سرمربيان كشتي فرنگي و آزاد

بازگشت مغضوبان در دوران پساخادم!
دي�روز در حالي كه بيش�تر نگاه ها ب�ه مصاحبه جنجال�ي كرش با 
رسانه ها در س�الن كنفرانس هتل آكادمي مجموعه ورزشي آزادي 
بود، چندصد متر آن طرف تر در فدراس�يون كشتي خبري منتشر 
شد كه يكي از خبرهاي داغ ورزش كش�ور بود؛ خبر مهم بازگشت 
دوباره محمد بنا بود. معمار كش�تي فرنگي ايران كه پس از دو سال 
بار ديگر به عنوان س�رمربي تيم ملي كش�تي فرنگي انتخاب شد، 
آن هم پس از اينكه هفته گذشته حكم س�رمربيگري كشتي آزاد 
براي غلامرضا محمدي صادر ش�د ت�ا مانند روزهاي قب�ل از ورود 
خادم به فدراسيون كشتي در اوايل سال 90، بار ديگر سكان هدايت 
كش�تي آزاد و فرنگي به محمدي و بنا برس�د تا آنها را  دوباره كنار 
تش�ك ببينيم. دو مربي اي كه توس�ط خادم كنار گذاشته شدند و 
حالا با رفتن او دوباره به رأس كادر فني آزاد و فرنگي برگش�ته اند. 
پس از كارنامه نااميدكننده كشتي در رقابت هاي جهاني مجارستان همه 
براي جبران اين نتايج در انتظار تغيير و تحولات در كشتي در رقابت هاي 
پيش رو بودند، تغييراتي كه هفته گذشته از كادر فني كشتي آزاد شروع 
شد و ديروز به كشتي فرنگي رسيد. در شرايطي كه يك هفته بيشتر از 
سرپرستي حميد بني تميم پس از استعفاي خادم نمي گذرد، اما در اين 
مدت او در اولين مأموريت خود پس از نتايج ضعيف كش��تي در جهاني 
بوداپس��ت، تغييرات در رأس كادر فني كشتي آزاد و فرنگي را كليد زده 

است. 
   بازگشت پس از 7 سال

 در اولين قدم هفته گذشته بود كه غلامرضا محمدي به عنوان سرمربي 
تيم كشتي آزاد حكم گرفت و پس از هفت سال بار ديگر به رأس كادر فني 
تيم ملي بزرگسالان برگشت تا تيمي را كه در مسابقات جهاني مجارستان 
تنها سه مدال برنز كسب كرده بود براي جهاني 2019 و المپيك توكيو 
بازسازي كند. او جانشين رسول خادمي شد كه پس از استعفا از رياست 

فدراسيون از مديريت فني كشتي آزاد هم كنار رفت. 
ديروز هم سرپرست فدراسيون كش��تي تكليف كشتي فرنگي را روشن 
كرد، آن هم با زدن حكم سرمربيگري فرنگي به نام مربي  كه كمتر كسي 
پيش بيني مي كرد دوباره به كشتي بازگردد. با اين حال بني تميم توانست 
محمد بنا را راضي به بازگش��ت كند و او ديروز به عنوان سرمربي جديد 
فرنگي انتخاب شد. بنا ميراث دار علي اش��كاني است كه كشتي فرنگي 
با هدايت او پس از عملكرد ضعيف در قهرماني آس��يا، سال گذشته در 
مسابقات جهاني مجارستان هم تنها يك برنز كسب كرد  تا تغييرات در 

فرنگي اجتناب ناپذير باشد. 
     نقطه اشتراک سرمربيان جديد

نقطه مشترک محمد بنا و غلامرضا محمدي مغضوب بودن اين مربيان 
در زمان رياست خادم است. مربياني كه هر كدام به دلايلي در هفت سال 
اخير بارها با رئيس مستعفي فدراسيون كشتي به مشكل خوردند، اما حالا 
با رفتن خادم دوباره به كشتي بازگشته اند. محمدي در شرايطي دوباره 
هدايت تيم كشتي آزاد را برعهده گرفته كه سال 90 و پيش از المپيك 
لندن توسط رسول خادم از س��رمربيگري كشتي آزاد كنار گذاشته شد 
تا خادم به تنهايي مسئوليت فني آزادكاران را در المپيك 2012 برعهده 
بگيرد. اين بركناري سبب شد تا محمدي به شدت از خادم انتقاد و او را 

به خدا واگذار كند. 
محمدي سال 90 پس از كنار گذاشته شدن از سرمربيگري كشتي آزاد 
در مصاحبه اي گفته بود: »ظلمي كه در حق تيم ملي كشتي آزاد شد در 
تاريخ كشتي ايران بي سابقه بود. هر مربي يك زماني مي آيد و زماني هم 
مي رود، اما كاري كه مسئولان فعلي فدراسيون كشتي ايران با من كردند، 
توهين به شعور همه مردم است. سرم را با اين شيوه بركناري بريدند. معلوم 
نيست كه آقاي خادم چرا بعد از سال ها با وجود مسئوليت در شوراي شهر 
خود را سرمربي تيم ملي كشتي آزاد كرده است! واقعاً نمي دانم خادم به 
دنبال چيست. آيا به دنبال اين بود كه يك تيم آماده را كه ديگران براي آن 

زحمت كشيده بودند، تصاحب كند و با آن به افتخار برسد؟«
   آقاي رفت و برگشت

محمد بنا هم در حالي دوباره نفر اول به كشتي برگشته كه شهريور 95 
و پس از المپيك ريو كه با كسب تنها دو برنز براي فرنگي همراه بود، به 
دليل اختلافات ايجاد شده بين او و خادم، از هدايت تيم ملي بزرگسالان 
كنار رفت و عنوان كرد كه ديگر به كشتي بازنخواهد گشت. البته بنا را بايد 
ركورددار رفت و برگشت به كشتي به حس��اب آورد، مربي كه با پنج بار 

استعفا در بين مربيان ركورددار است. 
 بنا س��ال 92 در مصاحبه اي درباره استعفاها و رفت و برگشت هايش به 
كشتي گفته بود: »من عادت كرده ام كه در طول حضور خود در ورزش 
رفت و آمد داشته باشم، اما اين عشق و علاقه من به كشتي است كه باعث 
مي شود همواره به فكر اين رشته ورزشي باشم، حتي زماني كه در كشتي 

نبودم از هر نظر دلم با اين رشته بود.«
اين مربي اولين بار در سال 2005 هدايت تيم كشتي را برعهده گرفت، 
اما سال 200۷ در پي اختلاف محمدرضا يزداني خرم رئيس فدراسيون 
كشتي با بنا، سرمربي تيم ملي از سمت خود كنار گذاشته شد. همچنين 
قبل از المپيك لندن و در زمان سرپرستي مرحوم حجت الله خطيب، او 
يك بار ديگر استعفا كرد كه اين بار هم با پادرمياني پيشكسوتان و اعضاي 
فدراسيون به تيم ملحق شد، اما دوباره  و بعد از المپيك لندن در تابستان 
91   اس��تعفا كرد. اين در حالي بود كه كشتي فرنگي با كسب سه مدال 
طلا، بهترين نتيجه تاريخ كشتي را در المپيك گرفته بود. البته در مراسم 
تجليل از قهرمانان المپيك لندن، رئيس جمه��ور وقت قول داد بنا را به 
تيم ملي بازگرداند، اما تنها يك هفته قبل از مسابقات جهاني تهران، او 
يك بار ديگر استعفا داد تا مسابقات با شعارهاي پي درپي تماشاگران براي 

بازگشت بنا همراه شود. 
در نهايت دو سال مانده به المپيك ريو بنا با اعلام آمادگي براي هدايت 
كش��تي فرنگي به تيم ملي بازگش��ت و تا پايان المپيك ري��و 201۶ با 
فدراسيون كشتي قرارداد بست، اما در تابستان سال 95 پس از كسب نتايج 
ضعيف با فرنگي در ريو، بار ديگر نامه استعفايش را نوشت، آن هم پس از 

روزهاي پرتنشي كه با خادم پيش از المپيك پشت سر گذاشته بود.
 او س��ال 95 و پس از آخرين كناره گيري اش كنايه اي به منتقدانش از 
جمله خادم زده بود و گفت��ه بود: »در اين چهار س��ال زماني كه داريم، 
بهترين نفرات را به المپيك ببريد تا مثل دوره من بي قانوني شكل نگيرد يا 
به قول عزيزان ديكتاتوري را كه من داشتم، ديگران تجربه نكنند. كشتي 
براي محمد بنا بعد از المپيك ريو تمام شد و اين آخرين حرف هاي من 
در خصوص كشتي است.   المپيك 2020، شصت و دو  ساله  خواهم بود 
 و  قانون اين است كه يك مربي در اين سن  نمي تواند   با انرژي كار كند، به 

همين دليل ديگر به تيم ملي باز نخواهم گشت.«
 البته بنا دو سال پيش گفته بود ديگر به كشتي برنمي گردد، اما ديروز بار 
ديگر به عنوان سرمربي تيم ملي كشتي فرنگي انتخاب شد تا نشان دهد 

كه از عشق و علاقه اش، يعني كشتي نمي تواند دل بكند. 

سعيد احمديان

 چهارمي ايران در پومسه قهرماني جهان
 با ۹ مدال

تيم هاي ملي پومسه مردان و زنان ايران در پايان رقابت هاي قهرماني 
جهان 201۸ چين تايپه با كس��ب 9 مدال طلا، نقره و برنز در جايگاه 
چهارم قرار گرفتند. در پايان اين رقابت ها، تيم  ملي پومسه كشورمان 
در مجموع زنان و مردان با كسب سه مدال طلا، يك نقره و هفت برنز به 
عنوان چهارمي جهان بسنده كرد. كره جنوبي قهرمان شد، چين تايپه 

عنوان نايب قهرماني را به دست آورد و مكزيك نيز سوم شد. 

پرونده ليگ قهرمانان         لیگ برتر
و  برانك��و  ب��راي 
ش��اگردانش با نايب قهرماني بس��ته ش��د و حالا 
پرس��پوليس بار ديگر به ليگ برگشته، اما نصفه و 
نيمه تر از قبل و با انبوهي از بازيكنان محروم، مصدوم 
و خسته! پرسپوليس عصر امروز ساعت 1۶:15 در 
آزادي به مصاف پيكان م��ي رود. بازي عقب افتاده 
هفته نهم، اما طبق قانون اي��ن ديدار بايد در روزي 
ديگر برگزار مي ش��د. بي توجهي به اين مس��ئله 
عصبانيت مرد كروات نيمكت سرخپوشان را به دنبال 
داشته اس��ت: »امروز، فيفادي است و به رغم اينكه 
برخلاف قوانين در فيفادي نبايد ديداري برگزار شود، 
ما بازي داريم. ظاهراً ما مقصر هستيم كه به فينال 
ليگ قهرمانان آسيا صعود كرديم. من فقط دوست 

دارم بگوييد كسي هست كه بداند يا در خاطر داشته 
باشد كه در روزهاي فيفادي بازي از ليگ برگزار شده 
يا خير؟« علاوه بر آن حضور سه  ملي پوش)بيرانوند، 
احمد نوراللهي و بشار رسن( در تركيب پرسپوليس 
نيز مي توانست باعث لغو ديدار اين تيم برابر پيكان 
شود، اما مرغ سازمان ليگ يك پا داشت و اصرار به 
برگزاري ديدار پرسپوليس -  پيكان، برانكو را بر آن 

داشت تا تأكيد كند كه با تيم زير 1۷ ساله ها به مصاف 
پيكان مي رود. در واقع او چ��اره ديگري هم ندارد. 
بازيكنان پرسپوليس خسته از جدالي سرسختانه 
براي كسب جام ليگ قهرمانان آسيا بايد برابر پيكان 
به ميدان بروند، آن هم در حالي كه اضافه ش��دن 
انصاري به جم��ع مصدومان تيم دس��ت برانكو را 
خالي تر از هر زمان ديگري گذاشته و مدافع عنوان 

قهرماني در چنين ش��رايطي بايد براي كم كردن 
فاصله 9 امتيازي خود با صدر جدول تلاش كند. اين 
در حالي است كه حالا پرسپوليس علاوه بر پديده 
صدرنشين، سپاهان و تراكتور را نيز بالاي سر خود 
مي بيند و براي جدايي از رده چهارم جدول و رسيدن 
به جايگاهي بهتر كار بسيار سختي دارد. در آن سوي 
ميدان، اما اوضاع بر وفق پيكاني هاست. آنها كه با لغو 
ب��ازي هفته نهم به ش��دت مخالف بودن��د حالا از 
برگزاري اين بازي در فيفادي رضايت كامل دارند، 
چراكه ياران برانكو بعد از نرسيدن به جام قهرماني 
)ليگ قهرمانان آس��يا( از روحي��ه و انگيزه خوبي 
برخوردار نيستند. علاوه بر اين بايد به مسئله فني 
سرخپوشان هم اشاره كرد كه در اين بي بازيكني، 
يكي ديگر از نفرات خود را نيز از دست داده اند و بدون 
شك اين بهترين فرصت براي شاگردان جلالي است 
كه نوار ناكامي هاي خود را پاره كنند و بعد از دو باخت 
متوال��ي برابر تراكتورس��ازان و پ��ارس جنوبي به 

نتيجه اي قابل قبول دست يابند. 

بازگشت پرسپوليس
 به ليگ با پيکان
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برگزاری نشست »مرام پهلواني، الگوي 
اخلاق ورزشي«  

نشس��ت »مرام پهلواني، الگوي اخلاق ورزشي« به مناسبت هشتمين 
س��الگرد ثبت آيين هاي پهلواني و زورخانه اي ايران در يونسكو برگزار 
ش��د. اين برنامه به ميزباني مركز مطالعات راهبردي فرهنگ ورزش و 
مشاركت سازمان بسيج ورزش��كاران و انجمن حاميان فرهنگ و مرام 
پهلواني با حضور جمعي از مديران، قهرمانان، پهلوانان و پيشكسوتان 
ورزش در باغ م��وزه دفاع مقدس تدارک ديده ش��ده ب��ود. رونمايي از 
پوستر چهل مرام پهلواني توس��ط عليرضا طوقاني )جانباز ورزشكار به 
عنوان نماينده خانواده هاي شهداي ورزشكار( و پهلوان عليرضا كريمي 
)قهرمان كشتي آزاد( از جمله برنامه هاي اين مراسم بود. در بخشي از 
اين مراسم عليرضا صفارزاده، مدير مركز مطالعات راهبردي فرهنگ 
ورزش به كمرنگ شدن بحث مرام پهلواني در ورزش اشاره كرد و گفت: 
»همه از مرام پهلواني حرف مي زنند، اما در ورزش كش��ور چيز زيادي 
از اين مسئله ديده نمي شود. كش��ور ما با اين غناي فرهنگي چرا بايد 
در اين زمينه مهم با مشكل روبه رو باش��د. مشكلات در اين حوزه زياد 
است و ما در بررسي هايي كه انجام داديم به اين نتيجه رسيديم كه تنها 
كار فرهنگي ترويج فرهنگ پهلواني در ورزش اس��ت. چنين جلساتي 
به صورت مداوم بايد پيگيري ش��ود تا به جايي برس��يم كه براي تمام 

ورزشكاران، حتي بانوان بتوانيم مرام پهلواني را تعريف كنيم.«

بيرانوند اولين   مرد سال آسيا می شود؟
كمتر كس��ي تص��ورش را        چهره
مي كرد كه بيرانوند پله هاي 
موفقيت را اينگونه با س��رعت و پي در پي طي كند. گلر 
بلندقد پرسپوليس، اما بي توجه به انتقادهايي كه پيش 
از جام جهاني به او مي شد خود را مهياي نبردي دشوار 
كرده ب��ود. دروازه ب��ان تيم مل��ي بعد از درخش��ش 

خيره كننده در جام جهاني روسيه كه نقطه اوج آن مهار 
پنالت��ي رونالدو ب��ود، موفقيت ه��اي خ��ود را در تركيب 

پرسپوليس و در ليگ قهرمانان آسيا نيز ادامه داد و بي شك 
يكي از مهم ترين اركان فيناليست شدن سرخپوشان بود. 

موفقيتي كه بار ديگر نگاه ها را به سمت او جلب كرد، به 
طوري كه حالا بيرانوند يكي از سه نامزد نهايي كسب 
عنوان بهترين بازيكن سال آسياست. عنواني كه پيش 
از او علي دايي، علي كريمي و خداداد عزيزي موفق به 

كسب آن شده بودند و حالا بيرانوند در رقابت با عبدالكريم 
حسن مدافع السد و عضو تيم ملي قطر و سوزوكي مهاجم 
كاشيما آنتلرز ژاپن براي كس��ب آن مي جنگد تا پرونده 
موفقيت هايش را در س��ال 201۸ با كسب عنوان بهترين 
بازيكن سال آسيا تكميل كند. گفتني است براي اولين بار در 
تاريخ آسيا نام يك دروازه بان بين س��ه نامزد نهايي برترين 
بازيكن س��ال ديده مي ش��ود. از س��ال 19۸۴ تاكنون كه 
جايزه اي به عنوان بهترين بازيكن س��ال اهدا مي شود نام 
هيچ دروازه باني در جمع سه نامزد نهايي قرار نگرفته بود. 

آلمان در پي اعاده حيثيت 
ليگ ملت هاي اروپا          لیگ ملت ها
شب گذشته در حالي 
پيگيري ش��د كه طلسم سن س��يرو شكسته نشد و 
لاجوردي پوشان بار ديگر در اين ورزشگاه به تساوي 
دست يافتند. آتزوري مأموريت بزرگي در آخرين بازي 
خود در مرحله گروهي ليگ ملت های اروپا داش��ت. 
شاگردان مانچيني براي جبران شكست بازي رفت، 
راهي ميدان شده بودند، اما بازي با تساوي بدون گل به 
پايان رسيد تا برنده اين نبرد پرتغالي باشد كه در پي اين 
مساوي با هفت امتياز صعود خود به عنوان صدرنشين 
را قطعي ك��رد. در ادامه ديداره��اي اين هفته ليگ 

ملت هاي اروپا امشب هلند و آلمان در ديداري حساس 
به مصاف هم مي روند، ديداري كه هميشه از حساسيت 
بالايي برخوردار بوده، به ان��دازه اي كه آن را مي توان 
ال كلاسيكوي بازي هاي ملي ناميد. هلندي ها كه بعد 
از جا ماندن از جام جهاني در حال بازس��ازي خود 
هستند در ديدار نخست ژرمن ها را   3 بر صفر مغلوب 
كردند تا بازي برگشت براي آلماني ها كه با يك امتياز 
قعر ج��دول را در اختيار دارن��د و مي خواهند برابر 
حريف س��نتي خود اعاده حيثيت كنند، حيثيتي 
باش��د. نگاه انتقامي كه ب��دون ش��ك مي تواند به 

جذابيت هاي اين بازي بيفزايد.


